	艺术(135100)--培养方案基本信息（2019）

	General Information for Graduate Students in Master of Fine Arts

	一、学科专业简介 / Brief Introduction of Discipline Area

	2009年获国务院学位办批准设置，2010年招收首届全日制艺术硕士生（广播电视和艺术设计两个方向），2016年顺利通过国务院学位委员会进行的学位授权点专项评估。
艺术设计方向：本方向依托设计学科开设，设计学科创建于1986年，1999年开始招收研究生，是首批有权授予硕士学位的学科之一，师资雄厚、治学严谨，拥有全校设计实验大平台。本学科结合交大综合性大学的强大优势，以培养设计与艺术领域的引领者为目标。现有硕士生导师24人，其中教授/研究员6人，博士生导师2人，副教授/副研究员18人，有博士学位者超过5成。学科下设设计历史与理论、设计策略与管理、产品与交互设计、视觉传达与数字媒体艺术、环境与景观设计、公共艺术等研究方向。本学科与国内外许多公司合作开发项目，成果累累，并与很多国际知名设计院校建立了广泛的学术交流关系，形成了人才培养与科研的合作机制。毕业生就业去向为大型外企、汽车等大型制造业、大型通讯类企业、大型专业设计公司、中小型设计公司及自主创业。

	The discipline area was established after being approved by the office of state council in 2009.  Enrollment of full-time Art graduates started from 2010 with 2 fields (Broadcasting & Television, Art Design). It successfully passed the specialized scholarship appraisal set by the office of state council in 2016. 



	Master of Fine Arts ：This master program was first established in 1986, starting to enroll graduate students in 1999, one of the very first in China. It specializes in fusing major innovation, training high-end designers, building integrated design and research platform. The department has 24 Graduate tutors, includes 6 professors, 2 Doctor’s tutors, most of the teachers hold a doctor’s degree in design. 

Our department of Design and Art is a hub for innovation at SJTU. Students and faculty in engineering, art, design, humanities, sciences and education areas find their ways here to solve the fuzzy front end problems.


	二、培养目标 / Academic Objective

	艺术设计方向：主要培养具有较高的专业理论素养和扎实的实践能力的设计学高级专门人才，能开展具有较高学术意义或实用价值的设计与艺术工作，并有较强的创新能力和成果。本专业硕士点重视设计学与技术科学、管理科学、人文艺术、社会科学研究之间的整合。以现代设计思维方法和理念为核心，涉及人、社会和技术等多个方面的知识基础，注重交叉型人才培养。专业型艺术硕士设置如下研究方向：视觉传达与数字媒体艺术、环境与景观设计、公共艺术。

	

	Master of Fine Arts ：We focus on preparing students to shape a sustainable future by helping our students develop a process for innovative solutions we call design thinking. It includes creative and analytical approaches and cross-disciplinary collaborations. The process will utilize a variety of inputs from different areas: methods from design, ideas from art, tools from social science and insights from business. Students will be taught the basic method, then personalize their own way, internalize it and apply to their own challenges with the help of our experienced faculties. 
The program aims at cultivating high-end art and design professionals in the following areas: Visual Communication Design and Art of Digital media,Landscape and Environmental Design,Public Art.


	三、学习年限 / Study Period

	全日制艺术硕士研究生学制为二年半；



	This is a full-time master’s program with the normal length of 2.5 years.

	

	四、课程学习要求 / Curriculum and Credits

	总学分为32分左右，艺术设计方向专业基础课至少4学分。硕士生的课程学习原则上要求在第一年内完成。

	 

	Master of Fine Arts: Students are required to take at least 32 credits in total, including 4 credits for Specialized Core Courses. Normally students should finish all courses except thesis course in the first 2 semesters.


	五、学术论文 / Academic Paper

	艺术设计方向执行上海交通大学设计学院设计方向硕士申请学位所需成果认定办法。

	

	Master of Fine Arts ：：It should follow the rules of SD master's qualifications.

	六、学位论文 / Dissertation

	艺术硕士（艺术设计方向）研究生：1、规范性要求：学位论文必须在导师的指导下由研究生独立撰写，并在答辩前一个月完成。学位论文的选题一般应符合本研究方向特征，要既具有一定的理论意义，又具有一定的实践意义；2、质量要求。论文撰写格式按照学校的有关规定执行。论文要求概念清晰、材料丰富、逻辑周严、分析深刻、观点创新。论文要包含相关研究课题的设计内容或艺术创作实践内容，并达到较高的学术要求。

	

	Master of Fine Arts ：The thesis should focus on the issues in the field of design, be in tune with the development of related disciplines, meet the standards of academic writing, and fully demonstrate the students’ creativeness and capacity in design theories and practices. Also, the thesis must be written independently by the students under the guidance of supervisors. It should be submitted before the final oral defense and reviewed by 2 peer professors. Some thesis will be picked randomly for Blind Review and sent to other universities for reviewing.

	七、课程设置 / 

	

	


	艺术(135100) --培养方案课程信息（2019）

	课程性质
	课程代码
	课程名称（中文）
	课程名称（英文）
	学分
	开课时间（春/秋/夏）
	是否计入平均绩点
	多选组

	Course Module
	Course Type
	Course Title（Chinese）
	Course Title（ English）
	Credit
	Semester
	GPA
	

	公共基础课General Courses
	FL28002
	学术英语
	English for Academic Purposes
	2
	春季
	是
	必修

	
	G090512
	自然辩证法概论
	Dialectic  of  nature
	1
	秋季
	否
	

	
	G230001
	中国特色社会主义理论和实践研究
	The Theory and Practice of Socialism in China
	2
	春秋季
	否
	

	专业基础课Specialized Core Courses
	DS26052
	马克思主义文艺理论
	THE THEORY OF MARXIST LITERATURE AND ART
	2
	春季
	是
	

	
	DS26001
	设计历史与理论
	the History and Theory of Design
	2
	春季
	是
	

	
	DS26020
	设计艺术学导论
	Introduction of Art & Design Study
	2
	秋季
	是
	

	
	DS26040
	设计理论与方法
	Design Theory and Methodology
	2
	春季
	是
	

	专业前沿课Specialized Advanced Courses
	GS00001
	学术写作、规范与伦理
	Scientific writing,integrity and ethics
	1
	秋季
	否
	必修

	
	DS28026
	学术报告会
	Seminar
	1
	春季
	否
	必修

	
	DS26002
	地域振兴设计
	Regional Revitalization Design
	2
	秋季
	是
	

	
	DS26004
	色彩与流行趋势
	Color & Trend
	1
	春季
	是
	

	
	DS26033
	造型艺术创作
	Creation of Plastic Arts
	4
	春季
	是
	

	
	DS26021
	传统文脉与文化现象
	Culture & Tradition of China
	2
	秋季
	是
	


	
	DS26029
	绿色设计研究
	Design for Green
	2
	春季
	是
	

	
	DS26038
	公共艺术实践与研究
	Public Art
	2
	春季
	是
	

	专业选修课Specialized optional courses


	DS26051
	艺术原理
	Introduction to Art
	2
	秋季
	否
	

	
	DS26003
	交互设计
	Interaction Design
	4
	春季
	是
	

	
	DS28023
	设计心理学
	Design Psychology
	2
	秋季
	是
	

	
	DS26026
	人因工学与应用研究
	Ergonomics & Applying Study
	2
	春季
	是
	

	
	DS26027
	设计调研
	User research
	2
	春季
	是
	

	
	DS26028
	环境艺术设计快题训练
	Landscape Design Workshop
	2
	秋季
	是
	

	
	DS26035
	设计管理
	Design Management
	2
	春季
	是
	

	
	DS26018
	美学理论与形态研究
	Aesthetics & Form Study
	2
	秋季
	是
	

	
	DS26036
	项目创意与策划
	Item Planning & Creating
	2
	春季
	是
	

	
	DS26037
	中外传统建筑环境保护与开发实例研讨
	Cases Research on Conservation and Development of
	3
	春季
	是
	

	
	DS26039
	城市综合环境艺术设计实例研讨
	Cases Research on Urban Complex Landscape Design
	3
	春季
	是
	

	
	DS26030
	空间规划导论
	Introduction of Space Planning
	2
	春季
	是
	

	
	DS26006
	项目实践
	Practical Programs
	1
	春季
	是
	

	
	DS28019
	用户体验与服务价值
	Value of Experience and Service Design
	2
	秋季
	是
	

	
	GA26031
	专业实践
	Professional practice 
	1
	春秋季
	否
	必修
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